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Slovo o ~asti

A l e k s a n d a r  M a n d i } ,  r e d i t e q

Postoji fotografija iz ulice 

Kneza Milo{a, tridesete godine 

20. veka. Nedeqa popodne. ^itav 

{palir devojaka iz beogradskih

uglednih ku}a ~eka budu}e oficire 

da iza|u u grad. Za{to? Zato {to te

devojke najboqe znaju {ta vaqa, one

najboqe znaju ko su pravi qudi. 

Ta vertikala, taj kvalitet, sasvim sam

siguran – Akademija }e ponovo posti}i.

Srbi vole vojsku, po{tuju je, i posle

svih katastrofa kroz koje smo pro{li,

vojsku i daqe najvi{e cene. Iz tog pula

se regrutuje elita. Verujem da }e Vojna

akademija povratiti ulogu elitne

institucije u kojoj se prave Qudi. 

To se osetilo i u mojoj predstavi 

i to je publika volela. 
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ve je, u su{tini, ostavqawe tragova. Obele`avawe pre|enog

puta bar ponekim znakom, da se zna da smo postojali. Pozo-

ri{nom predstavom „^ast je na{a imovina“ obele`eno je ne-

davno u Jugoslovenskom dramskom pozori{tu 160 godina po-

stojawa Vojne akademije. ^itav taj put i znakove na wemu zna-

la~ki je „pro~itao“ Aleksandar Mandi}, rediteq i scenarista,

na{ sagovornik. O svom saznawu, qudima koji su obele`ili to vre-

me, i nekim tragovima koji }e na{oj budu}nosti biti sjajna

pro{lost, razgovaramo u wegovom studiju, nekoliko dana nakon

Sve~ane akademije.

Zna~ajna godi{wica Vojne akademije obele`ena je svo-

jevrsnom pozori{nom predstavom iz nekoliko igranih celi-

na pod nazivom „^ast je na{a imovina“, kojoj ste Vi rediteq

i scenarista. Kako je do{lo do saradwe sa Ministarstvom

odbrane i Vojnom akademijom? 

– Pozvao me je ministar odbrane Dragan [utanovac, negde

krajem decembra, i pitao da li bih radio jednu takvu predstavu.

Ideja mi se dopala, a po{to volim vojsku, pristao sam rado. Treba

naglasiti i da je predstava povodom 160 godina postojawa Vojne

akademije, a Vojna akademije je veoma va`na institucija. Mnogo

va`nija nego {to se u javnosti veruje i zna. 

Vi ste i pisac scenarija. Bilo bi zanimqivo ~uti kako

ste se u 160 godina dugoj istoriji vojnog {kolstva u Srbiji



odlu~ivali za odre|ene

li~nosti, periode i doga|aje,

kojima ste, u su{tini, pred-

stavili to vreme?

– Akademija je ovim povodom

pripremila svoju monografiju.

Pro~itao sam je, posebno istorijski

deo. Uostalom, ja sam savremenik

dobrog dela istorije Vojne akademi-

je, pamtim nekih pedesetak posle-

dwih godina. Ne ba{ sve va`ne da-

tume i reforme, ali svakako osno-

vne crte te biografije u vremenima

koja nisu bila laka. Istorija Aka-

demije mi je bila veoma interesan-

tna, osnivawe, 19. vek, po~etak 20.

veka, Prvi svetski rat...

Prona{ao sam puno zanimqivih

detaqa, koji su me inspirisali da

napravim scene. Kao i u svakoj isto-

riji, i u istoriji Vojne akademije po-

stoje ~iwenice. To su polazne ta~ke

na osnovu kojih sam nadogra|ivao

odre|ene situacije, scene. ^iwenica

je da su sva ~etvorica na{ih vojvoda zavr{ila Artilerijsku {kolu,

prete~u Vojne akademije. Neki dan smo na Vojnoj akademiji imali

malu sve~anost povodom uspe{ne predstave, a onda je ministar

[utanovac pomenuo da se u javnosti ~uje kako na{e najve}e vojsko-

vo|e nisu zavr{ile Vojnu akademiju, pa im to nije smetalo da budu

dobri vojnici... [to jednostavno nije ta~no. ^etvorica na{ih voj-

voda, vojskovo|e koje imaju najvi{e priznawe srpskog naroda, koji

su u{li u legendu – svi su zavr{ili Vojnu akademiju. ^iwenica je i

da su se na Vojnoj akademiji na{li u razmaku od desetak godina, ali

kako umetni~ka sloboda to dozvoqava, i kako se u samoj nastavi i

su{tini Akademije u tom periodu ni{ta bitno nije promenilo – ja

sam ih u predstavi smestio u jednu scenu koja opisuje taj period.

Sli~nim postupkom su nastajale i druge scene.

Postoji scena u predstavi u kojoj se pojavquju Dragan Bjel-

ogrli} i Dragan Petrovi}, Srbin i Hrvat, kumovi, jedan u

uniformi JNA a drugi kao Zenga. Kako je to novija istorija,

o kojoj jo{ nisu izre~eni ili bar pomireni stavovi pomenu-

tih strana, jeste li imali nekih dilema u oblikovawu wi-

hovog teksta?

– Ne, nikakvih. Sve sam to do`iveo. Svi smo bili svedoci tog

vremena... Naravno, ne takvih scena, ali wih nije bilo te{ko zami-

sliti. Meni je sve to, cela na{a zemqa, izgledalo kao jedno veliko

kompaktno telo koje se zvalo Jugoslavija, koje su ~inili qudi, koje je

bilo sraslo – dva miliona me{anih brakova, zamislite samo koli-

ko me{ane dece... Dakle, to `ivo meso nekoliko manijaka teste-

ri{e, bez anestezije. Zato je krv po~ela da lipti na sve strane. To

je moj do`ivqaj tog u`asnog sukoba i nepotrebnog rata. 

Kako su se na{i poznati glumci – Mi{a Janketi},

Branislav Le~i}, Gordan Ki~i}, Dragan Bjelogrli}, Goran

Sultanovi}, Milorad Mandi}, Laza Ristovski – sna{li u

uniformi? 

– Oni su u`ivali u ovoj predstavi. Prepoznali su ideju i kva-

litet teksta, i svi su se redom odmah odazvali. To su na{i poznati

i priznati glumci, ali i vrlo anga`ovani i zauzeti. Svi su za ovu

predstavu oslobodili termine, a bili biste zapaweni kada biste

saznali koliko su minimalni honorari koje su neki od wih dobili.

Polovina je glumila besplatno – zato {to su tako hteli. Ja namer-

no ne}u da ka`em te sume, ali vam mogu re}i da su ukupni honorari

gluma~ki mawi od sume koja se na sli~nim projektima potro{i samo

na jednog glumca. Pri tom smo imali probe, ~itaju}e, kostimske, ge-
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neralne..., nije to mali anga`man. Eno ih sada, zadovoqni {to }e

se predstava igrati u jo{ nekoliko gradova. [to je, tako|e, bila

wihova ideja. Sada se svelo na ono: Mando, samo zovi.

Jovan ]irilov je u svom komentaru u „Blicu” upravo

nagovestio tu ideju – da predstava treba da bude ponovo

vi|ena.

– Iako je to pomalo presedan, dogovoreno je da predstava

„^ast je na{a imovina“ obi|e bar nekoliko ve}ih gradova, poput

Novog Sada, Kraqeva, U`ica i Ni{a. Bi}e to u maju i, kao {to sam

pomenuo, upravo su glumci pokrenuli tu ideju. Rekli su da je `iva

{teta da se ovako dobra predstava igra samo jednom. 

Zanimqivo je i da je govor generala Mihajla Ra{i}a, koji

je izgovorio Lazar Ristovski, kao poklon Vojnoj akademiji

napisao Dobrica ]osi}. Kako je tekla saradwa sa gospodi-

nom ]osi}em?

– Sa ponosom mogu da ka`em da je Dobrica ]osi} moj prija-

teq ve} dugo godina. Kada sam radio na scenariju i ~itao istoriju

Vojne akademije, nai{ao sam na podatak da je Akademija zakqu~ana

1914. godine. Svi su oti{li u rat. Svi u~enici, profesori, ko-

wu{ari, kuvari, pomo}no osobqe – svi. Kqu~ u bravu. Taj podatak

je meni bio fascinantan. Naravno, zamislio sam da mora biti da

je na~elnik Akademije u to vreme odr`ao govor. Mora biti da je

skupio qude, da im je rekao gde idu i {ta ih ~eka. Me|utim, ni traga

o tom doga|aju nema. Onda sam odlu~io da ga rekonstrui{emo. To

bi bio govor poput ~uvenog govora majora Gavrilovi}a, isti ton:

Deco, idemo da ginemo. Bori}emo se protiv ve}e sile, {anse su

nam male, ali idemo da branimo svoju ~ast. Druge scene sam ve}

napisao, a onda sam zastao. Ta scena je bila ogromna, jaka, mo}na.

Shvatio sam da je to literatura Dobrice ]osi}a. Oti{ao sam kod

Dobrice, ispri~ao mu {ta radim. Rekao sam mu  da bi pored wega

`ivog bilo nepristojno da ja pi{em taj tekst. Trgao se, nije o~eki-

vao tu ponudu. Malo se mislio i rekao „Mando, ta~no“. Dobrica

ve} dugo ne pi{e prozu. Pi{e dnevnike, izjave, proteste... Trebalo

mu je malo vremena da se dovede u to mentalno stawe. Obe}ao je da

}e poku{ati. Onda sam ga „nahranio“ podacima o Mihajlu Ra{i}u,

setio se da se sa wim „sretao“ u izvorima koje je koristio pi{u}i

svoje kwige. Jedno jutro, posle desetak dana zvoni mi telefon i Do-

brica mi ka`e: „No}as sam napisao, ho}e{ da ti pro~itam“ . To je

taj Ra{i}ev govor. Sada je to literatura koja }e u}i u ~itanke, le-

gendu, u narodno se}awe. Posle pedeset godina svi }e misliti da je

Godina 1991, Ratna {kola: Dragan Petrovi} i Dragan Bjelogrli}



– Da. Ne da mogu, moraju. To je wihova du`nost, wihova misija.

Dobijao sam nagrade na festivalima, aplauze..., ali mi nikada ni-

je bilo uzbudqivije i dirqivije nego neki dan na Vojnoj akademiji,

kada su me pozvali da mi ka`u – hvala. Okupili su se kadeti, pro-

fesori, do{ao je i ministar. Poklonili su mi i ovaj xemper. I

znate {ta sam im rekao? Postoji slika iz ulice Kneza Milo{a,

tridesete godine 20. veka. Nedeqa popodne. ^itav {palir devojaka

iz beogradskih uglednih ku}a ~eka budu}e oficire da iza|u u grad.

Za{to? Zato {to te devojke najboqe znaju {ta vaqa, one najboqe

znaju ko su pravi qudi. Ta vertikala, taj kvalitet, sasvim sam sigu-

ran – Akademija }e ponovo posti}i. Srbi vole vojsku, po{tuju je, i

posle svih katastrofa kroz koje smo pro{li, vojsku i daqe najvi{e

cene. I ovi qudi danas koji vode vojsku, mislim da to rade na pra-

vi na~in, bore}i se za wu i unapre|uju}i je. Uloga Vojne akademije

je u svemu tome nezamenqiva. Prin~evi i deca iz najni`ih slojeva

zajedno prolaze kroz Akademiju. A kada pro|u taj put – oni su

spremni da vode {ta god ho}ete, i vojsku i dr`avu. Iz tog pula se

regrutuje elita. Verujem da }e Vojna akademija uskoro sasvim po-

vratiti tu ulogu elitne institucije u kojoj se prave Qudi. I to se

osetilo i u mojoj predstavi. 

U nekoliko razgovora za novine pomiwete krizu scenari-

ja. Nedostatak dobrih scenarija oslikava se i na kvalitet

filmova. Za{to mislite da je nastala ta kriza? Zbog ~ega je

dobrog pisawa za film sve mawe?

– To je problem u celom svetu. Svi ga

imaju. To nije stvar ve{tine, ve} talenta. A

mi smo ~ak i u tom scenaristi~kom zanatu

za koju stepenicu ispod nekog svetskog ni-

voa. Ogromna je razlika kada ~itate scena-

rije nekih velikih filmova. Tu svaka

re~enica pomeri pri~u za korak. Ona

ne{to zna~i. Na{e scenaristi~ke re~enice

su ~esto ilustrativne, razvodwene.

„Ako Srbija stane“, dokumentarno

svedo~anstvo o govorima Zorana

\in|i}a, jedan je od filmova po koji-

ma Vas pamtimo. Velika je odgovornost

napraviti tu vrstu svedo~anstva. 

– Taj film je ve} deo se}awa. Svi ve}

misle da su re~enice iz tog filma ba{

oni li~no ~uli. Svi ih prepri~avaju, pose-

bno politi~ari. Pratio sam \in|i}a, be-

le`io wegove govore, razgovore, izlaga-

wa... Onda sam sve to sakupio, napravio

izbor i na~inio film. I veoma sam pono-

san na wega. 

„Goli `ivot“ film o sudbinama Eve

Pani} i @eni Lebl, posledwa sarad-

wa sa Ki{om i jo{ jedno potresno sve-

do~anstvo. Ki{a i @eni Lebl vi{e

nema, koliko je filmski zapis

iskupqewe pred zaboravom?

– Ki{ je inicirao tu seriju. Nikako

nije hteo da bude u tome. Ki{ ~itavog `ivo-

ta nije imao televizor. Ubedio sam ga, i ta-

ko je nastao taj projekat, koji danas jeste

se}awe na sve aktere u wemu. 

[ta mislite da je odredilo Va{

`ivot. [ta ga je u~inilo ba{ ovakvim

kakav jeste?

– Te{ko pitawe. Nisam nikada o tome

razmi{qao na taj na~in. Kada se dobro za-

mislim, verujem da mi je bog dao taj neki

1. april  2010.

to dokument, da je to ba{ tako izvorno bilo. I mene i Dobrice ve}

odavno ne}e biti, a Ra{i}a }e qudi poznavati, kao {to li~no znaju

Kraqevi}a Marka. To je vrhunac koji umetnost mo`e da postigne, da

u|e u pore jednog naroda. I jo{ jedna va`na stvar: na osnovu tog go-

vora predlo`io sam da slogan Vojne akademije bude „^ast je na{a

imovina“. To je sa rado{}u prihva}eno.

Vojska je uvek negovala tradiciju. Kakvo je Va{e mi{qewe

o tom odnosu pro{losti i sada{wosti u `ivotu srpskog nar-

oda? ^iwenica je i da su, kada je o filmu re~, mnogi ve-

likani srpske istorije, nau~nici poput Pupina,

Milankovi}a, ~ak i Tesle – i daqe zaboravqeni. 

– Umetnike neko mora da inspiri{e, neophodno je da postoji

vidna potreba dru{tva za nekim sadr`ajem. Nije dovoqno da neko

ho}e da radi Teslu. On prvo mora biti talentovan. Suprotno

op{tem uverewu, kod nas je malo talentovanih qudi, na`alost. 

To se vidi i u filmovima i drugim granama. Osim toga, ja ne veru-

jem u to da je umetnost du`na da pravi tu vrstu spomenika. Mnogo

toga treba da se zaokru`i da bi jedan takav projekat nastao. 

Oficiri su tokom istorije, koju ste rade}i i na ovoj

predstavi pratili, bili dru{tvena elita. Prisutni u kul-

turi, izdava{tvu, Akademiji nauka... Mislite li da se

ponovo mogu na}i u toj ulozi?

Godina 1875, praksa: Mi{a Janketi}

Godina 1945, Top~ider: Milorad Mandi} i Goran Sultanovi}



sna`an `ivotni elan, koji me je i posle najte`ih kriza – vaspostav-

qao. Kao biqka koja ni~e posle zime, taj elan mi nije dozvolio da

padnem u apatiju, da trulim... 

To u {ta verujemo nas odre|uje kao qude. [ta je to u {ta

Vi verujete?

– Verujem u mnoge stvari. Voleo bih da verujem u qudsku

odanost, u bliskost me|u qudima – koja ~ini `ivot. @iveo sam u

inostranstvu i vratio se nazad. Znam o ~emu govorim. Ono {to

me dr`i ovde je verovawe da postoji ta me|uqudska lepota.

Mo`da zvu~i banalno... Ali obi~no su prave stvari neobi~no

jednostavne. 
Dragana MARKOVI]

Snimio Jovo MAMULA

\eneral  Mihajlo Ra{i},

Na~elnik Vojne akademije 

– 1914. godina

Pitomci!  Ovde u stroju

ste svi: pitomci, pisari, ko-

wu{ari, kuvari i mi – ko-

mandiri i profesori va{i. 

Danas smo zakqu~ali na{u

akademiju a otvori}emo je

opet kada, uz bo`iju pomo},

pobedimo. Otaxbinu

mo`emo da odbranimo samo

ako je svi branimo. U odbrani slobode

za sve qude i `ene postoje du`nosti. I

za svu decu ima posla u ku}i i na poqi-

ma. Rat je najte`i i najgori posao na

zemqi, a mora se.

Kadeti! Ovaj rat u koji nas je Vrho-

vna komanda pozvala – mi ga nismo

`eleli. Umorni smo od rata sa Turskom

i sa Bugarskom. Rane nam jo{ nisu zara-

sle; majke sestre i udove poginulih voj-

nika jo{ nisu skinule crne marame.

Istro{ili smo dr`avu, ispraznili voj-

ne magacine i istawili doma}instva

osloba|aju}i Staru Srbiju i Kosovo.

Pobedili smo Tursku carevinu, sada nam

rat objavquje ve}e sila, Austrougarska

carevina a za wom }e i Nema~ka. Rat

ho}e osvaja~i, pqa~ka{i i ubice. A mi

to nismo. Mi ne ratujemo da osvo-

jimo tu|e, mi ratujemo da odbra-

nimo svoje. Svoj dom, svoje poqe,

svoje vo}wake, na{u lepu Srbi-

ju. Vi ste u~ili u Akademiji kako

da u~ite svoje vojnike. Ali va{i

profesori nisu stigli sve da vas nau~e. Znawe za rat se u~i u ra-

tu, deco. Ja sam ube|en da }ete vi tu najte`u nauku pobedom da za-

vr{ite.

Deco! Vi idete da se borite protiv neprijateqa koji ima

mnogo ve}u vojsku i ja~e oru`je. Ali, mi imamo vi{e junaka i ve}e

srce. I tu {vapsku silu moramo da pobedimo jer mi mo`emo vi{e

nego {to mo`emo i smemo, ono {to [vabe ne smeju. Mi smo mali

narod kome je sloboda `ivot. Mi smo qudi, veliki narod, zato

{to nam je ~ast imovina.

Qudi! Kada stanete na ~elo svoje ~ete budite bra}a i o~evi

svojih vojnika. ^uvajte ih kao decu svoju, po{tujte ih kao roditeqe

svoje. Izdajte im samo one naredbe koje mo`ete i vi da izvr{ite.

Srpski oficiri! Pobe|enog neprijateqa ne poni`avajte, ne

~inite mu zlo. ^uvajte svoj obraz. 

Pitomci! Napred u va{e komande. Napred u pobedu!  

Dobrica ]OSI] 

Sa rad wa sa SAD

Dru gi po re du eks pert ski raz go vo ri na ni vou Ge ne ral {ta ba

Voj ske Sr bi je i Zdru ̀ e nog Ge ne ral {ta ba OS SAD odr ̀ a ni su 18.

mar ta u Va {ing to nu. Srpsku delegaciju predvodio je brigadni gen-

eral Milan Mojsilovi}, zamenik komandanta Zdru`ene opera-

tivne komande. 

Na kon osam na est go di na pa u ze sa stan ci na ovom ni vou ob -

no vqe ni su pro {le go di ne u Be o gra du. Ovi raz go vo ri ima ju ne ko -

li ko di men zi ja, kao {to su raz me na mi {qe wa o ak tu el noj bez bed -

no snoj si tu a ci ji u re gi o nu i da qem una pre |e wu voj no-voj ne sa rad -

we. To kom raz go vo ra za kqu ~e no je da obe stra ne ima ju go to vo

iden ti~ na gle di {ta o bez bed no snim iza zo vi ma, ri zi ci ma i pret -

wa ma u re gi o nu Ju go i sto~ ne Evro pe, po seb no u re gi o nu Za pad nog

Bal ka na. Pre zen to va na su gle di {ta za da qe usme ra va we bi la te -

ral nih voj nih od no sa, pre sve ga u ak tiv no sti pro gra ma Pro gra ma

dr ̀ av nog part ner stva, ko ji je oce wen kao naj ak tiv ni ji i naj e fi ka -

sni ji pro gram i pro gra ma IMET (Me |u na rod ni voj no o bra zov ni

pro gram). 

Ame ri~ ka stra na je po tvr di la da Mi ni star stvo od bra ne i

Voj ska Sr bi je bi ra re le vant ne {ko le i kur se ve na ko je upu }u je

svo je pri pad ni ke i da su do sa da svi po la zni ci ostva ri li ve o ma

za pa ̀ e ne re zul ta te. Po pi ta wu da qeg ko ri {}e wa sred sta va iz

pro gra ma FMF (Ino stra no voj no fi nan si ra we) i FMS (Ino stra ne

pro da je voj ne opre me) pre do ~e ni su pro jek ti ko ji po dr ̀ a va ju mo -

der ni za ci ju sred sta va i voj ne opre me ra di po dr {ke ostva re wu

de fi ni sa nih ci qe va part ner stva, od no sno obu ke je di ni ca. Za -

kqu ~e no je da }e ak ce nat bu du }e sa rad we i da qe bi ti na obu ci i

za jed ni~ kim ve ̀ ba ma.  A. A.

Informisawe inostranih

vojnih predstavnika

Ino stra nim voj nim pred stav ni ci ma akre di to va nim u Be o gra -

du pre zen to va na je, 26. mar ta u Do mu Gar de na Top ~i de ru, no va or -

ga ni za ci ja Mi ni star stva od bra ne Re pu bli ke Sr bi je. In for mi sa -

we stra nih voj nih pred stav ni ka or ga ni zo vao je Sek tor za po li ti ku

od bra ne Mi ni star stva od bra ne. Pri su stvo va li su svi voj ni pred -

stav ni ci akre di to va ni u na {oj ze mqi i pred stav ni ci Kan ce la ri je

Na toa.

Skup je otvo rio na ~el nik Upra ve za me |u na rod nu voj nu sa -

rad wu ge ne ral u pen zi ji Mi lo rad Pe ri}. 

– Ko na~ no ima mo okvir za na sta vak pro ce sa re for me. No va

or ga ni za ci ja }e ve ro vat no ima ti mno go iza zo va, ali je to uo bi ~a -

je no u svim ar mi ja ma –  re kao je, sem osta log, Pe ri}.

Na ~el nik Upra ve za or ga ni za ci ju bri gad ni ge ne ral Bran ko

An dri} go vo rio je voj nim di plo ma ta ma o no voj struk tu ri Mi ni -

star stva od bra ne. Ta ko |e, in for mi sao ih je o ide ja ma i di rek ti -

va ma ko je su pret ho di le no voj or ga ni za ci ji, ali i pri o ri te ti ma u

da qoj re or ga ni za ci ji, u skla du s za da tim te ̀ i {ti ma re for me na -

{eg si ste ma od bra ne.

Ima ju }i u vi du da stra ni voj ni pred stav ni ci u ra du naj ~e {}e

sa ra |u ju sa Upra vom za me |u na rod nu voj nu sa rad wu, de taq no su

im pre zen to va ni no va or ga ni za ci ja, funk ci je i pri o ri te ti ra da u

na red nom pe ri o du. S. \.

VESTI

Lazar Ristovski


